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موضوع
 ماه

پایان 
یک دوران

چند فیلم اخیر ابرقهرمانی مارول  و دی سی 

عملکرد موفقی در گیشه نداشته اند
برای بیــش از یک دهه، فیلم هــای ابرقهرمانی 
آمریکایی بزرگ ترین، سودآورترین و محبوب ترین 
فرانچایزهای سینمایی بوده اند و طرفداران بســیاری در سرتاسر جهان داشتند. کمپانی 
 Marvel »مارول کمیکز« در ســال 2008با »مرد آهنی« فاز اول »جهان سینمایی مارول«
Cinematic Universe یا به اختصار )MCU( را آغاز کرد و آن را تا ســال 2012ادامه داد. 
فازهای دوم )2013تا 2015( و سوم )2016تا 2019( دوران اوج MCU بود که طرفدارانش در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی درباره پیش پا افتاده ترین جزئیات این فیلم ها هم با شور 
و هیجانی وصف ناشدنی  نظریه پردازی می کردند. »دیسی کمیکز« که از سال 2002قصد داشت 
ابرقهرمانانش را در فرانچایزی گرد هم آورد، به دنبال شکست تجاری »گرین لانتر« در سال 
2011این ایده را تا سال 2013که »جهان توسعه یافته دی سی« DC Extended Universe یا 

به اختصار )DCEU( را با »مرد پولادینِ« سوپرمن معرفی کرد به تأخیر انداخت. از این تاریخ 
به بعد، دی سی برای جانماندن از رقیب دیرینه اش هر سال یک یا دو فیلم ابرقهرمانی 

راهی پرده کرده و مارول هم فیلم ها و سریال های ابرقهرمانی متعددی را که دیگر 
حساب شان از دست  دررفته در فازهای چهارم )2021تا 2022(، پنجم )2023تا 

2025( و ششم )2025تا MCU )2027 گنجانده است. با همه اینها، تماشاگران 
دیگر مثل سابق از ابرقهرمانان استقبال نمی کنند و این فیلم ها نمی توانند 

هزینه های سنگین تولید و تبلیغات شــان را بازگردانند و به سوددهی 
برسند. سال گذشته دو فیلم »بلک آدام« و »موربیوس« و امسال نیز دو 

فیلم »فِلش« و »شِزم! خشم خدایان« روی پرده رفتند و آنطور که انتظار 
می رفت مورد استقبال دوستداران ژانر ابرقهرمانی قرار نگرفتند. حتی 
»مرد مورچه ای و زنبورک: شیدایی کوانتومی« که وضعیت بهتری از 
این 4فیلم داشت، تنها 476میلیون دلار فروش کرد و از دو قسمت 
دیگر مجموعه »مرد مورچه ای« که فروشی بالاتر از 500میلیون دلار 
داشتند، کمتر فروخت. چرا ابرقهرمانان دیگر فاتحان بی چون وچرای 
گیشه نیستند؟ آیا دوره ابرقهرمانان سرآمده یا تماشاگران اشباع 
شــده اند و حداقل برای مدتی علاقه ای به موجوداتی با لباس های 
چسبان و قدرت های اسطوره ای ندارند؟ در این دو صفحه جواب این 

سؤال ها را پیدا می کنید.

نسرین کشفی

مشکل اساسی من این اســت که انگار 
فیلم های مارول تنها چیزهایی هســتند 
که ســاخته می شــوند. انگار آنها تنها 
فیلم هایی هســتند که میان طرفداران 
و حتی استودیوهای ســازنده هیجان 
ایجاد می کننــد؛ بنابراین این واقعیت 
وجود دارد که نماینده  کامل فیلم های کنونی هستند. واقعا جای زیادی 
برای چیزهای دیگر وجود ندارد. مشــکل من همین اســت؛ مشکل 
نمایندگی کردن. بخشــی از روند مارول  ســازی هالیوود این است که 
شما این همه بازیگر دارید که با بازی در نقش این شخصیت ها معروف 
شده اند، اما آنها ستاره های سینما نیستند، قبول دارید؟ کاپیتان آمریکا 
ستاره است، ثور ستاره است. من نخستین کسی نیستم که این حرف 
را می زند. فکر می کنم هزاران بار گفته شــده اما این شخصیت های 

فرانچایز هستند که ستاره می شوند.

کوئنتین
 تارانتینو

خیلی از مؤلفه هایی که ســینما را برای من تعریف می کننــد، در فیلم های مارول 
غایب هستند. در این فیلم ها خبری از الهام بخشــی نیست، رمز و رازی وجود ندارد 
و آنها احساســات مخاطب را درگیر نمی کنند. در این آثار هیچ خبری از ریسک و 
خطرپذیری دیده نمی شــود و این فیلم ها تنها ساخته شده اند تا نیازهای مشخص و 
از پیش تعیین شده ای را هدف بگیرند و مخاطبان خود را به شکل ثابتی راضی کنند 
و همواره موضوعات یکسانی را به شکل های مختلف نمایش دهند. این فیلم ها مثلًا 
دنباله یکدیگر هستند، ولی در حقیقت می توان آنها را بازســازی هایی دانست که پشت سر هم اکران می شوند و یکدیگر را 

تکرار می کنند؛ فیلم هایی که همه چیز در آنها به شکل مصنوعی تنظیم می شود و فقط باید به یک شکل واحد تولید شوند.

مارتین
 اسکورسیزی

وقتی مارتین اسکورسیزی می گوید 
فیلم های مارول ســینما نیستند، 
کاملا درســت می گوید، چراکه ما 
انتظار داریم از ســینما چیزی یاد 
بگیریم. ما انتظــار داریم چیزی 
دستگیرمان شــود، روشن گری 
خاصی داشته باشیم، مقداری دانش به ما اضافه شود و الهاماتی بگیریم. 
من تصور نمی کنم کسی چیزی از دیدن دوباره و دوباره چنین فیلم هایی 
عایدش شــود. مارتین خیلی مودب بوده که گفته مارول فقط سینما 
نیســت. او نگفت این فیلم ها نفرت انگیز هستند، چیزی که من الان 
می گویم هستند!... قبلا فیلم های اســتودیویی وجود داشت. اکنون 
فیلم های مارول وجود دارد و فیلم مارول چیســت؟ فیلم هایی که 
بارها و بارها و بارها و بارها از روی یک الگوی اولیه ساخته می شوند 

تا متفاوت به نظر برسد.

فرانسیس
 فورد کاپولا

 دلیل اصلی شکست 
فیلم های ابرقهرمانی

تا قبل از آغاز فاز چهارم MCU، معمولا سالی یکی دو فیلم مارول 
در کنار فیلمی از دی سی اکران می شــد، اما از فاز چهارم تعداد 
فیلم ها و سریال های مارول رشــد تصاعدی پیدا کرد و افول هم 
از همین جا آغاز شد. فیلم ها و سریال های ابرقهرمانی پشت هم 
از راه می رسیدند و تماشــاگران آنقدر ابرقهرمان دیده بودند که 
کم کم دلزده شدند. درباره دی ســی هم می توان همین را گفت. 
دی سی می خواست موفقیتی مثل مارول به دست آورد، پس باید 
تولیداتش را افزایش می داد درحالی که دی سی ژن کاملا متفاوتی 

با مارول دارد.

اشباع 
تقریبا همه فیلم های ابرقهرمانی، به رغم زمان بازار

بلند و تعدد شخصیت های شان، داستان های 
تک خطی و ساده ای دارند. بعد از اینکه تهدیدی 
به وجود می آید، ابرقهرمانان متحد می شوند که 
آن تهدید را هر طور شده خنثی کنند. در این 
راه ممکن است با هم دچار اختلاف شوند و رو 
در روی هم قرار بگیرند و حتی برای مدتی به 
دشمن همدیگر تبدیل شــوند. اما سرانجام 
اختلاف ها حل می شــود و از بین بردن تهدید 
اصلی به خواست و هدف اصلی همه آنها بدل 
می شود. در این بین، کمی عشق و تلاش برای 

یافتن هویت فردی هم وجود دارد.

داستان 
تکراری

فیلم ها و سریال های مارول به هم مرتبط هستند. مثلا اگر کسی بخواهد 
کاملا از دنیای MCU ســر درآورد، باید بیش از 20فیلم را ببیند تا کاملا 
متوجه همه قضایا شود. حالا اگر کسی فقط به یک شخصیت علاقه مند 

باشد و تمایلی به تماشای دیگر فیلم ها نداشته باشد، تکلیفش چیست؟ 
یکی از مشکلات اساسی مارول ساخت آثاری است که برای لذت بردن از 
آنها نیازی به دیدن همه فیلم های مجموعه نباشــد. درواقع تماشای فیلم 

نباید مثل گذراندن یک واحد درسی منوط به پیش نیاز باشد. دی سی به دلیل 
جمع وجور بودن DCEU کمتر چنین مشکلی دارد.

روابط بین 
فیلم ها

ابرقهرمانان با آن همه یــال و کوپال و قدرت های ماورایی و ابزارها و وســایل 
پیشرفته و اعجاب آور نیاز به دشمنانی بهتر و قدرتمندتر دارند. همه کسانی که به 

تماشای فیلمی ابرقهرمانی می نشینند می دانند در آخر فیلم قهرمان محبوب شان 
پیروز خواهد شد )شاید فقط در »انتقام جویان: جنگ ابدیت« )2018( این قاعده 

نقض شد و »تانوس« در مقام شرور به پیروزی رسید(، ولی انتظار دارند شرور فیلم 
هم قدرت به چالش کشیدن قهرمان را داشته باشد و کاملا از پیش شکست خورده 

نباشد. مارول و دی سی در این زمینه هر دو مشکل جدی دارند.

شروران 
ضعیف

وقتی بازیگری در نقش یک ابرقهرمان جا می افتد و موفق می شود، تغییر آن »تقریبا« غیرممکن است. همین حالا کنار گذاشتن 
هنری کاویل از »سوپرمن« و جایگزینی دیوید کورنسوت و واکنش تماشاگران به این تغییر به دغدغه دی سی بدل شده است. 
گاه بازیگران خودشان کنار می روند )مثل بن افلک در »بتمن«( یا استودیو کنارشان می گذارد )مثل ادوارد نورتن در »هالک 
شگفت انگیز«(. درهرحال، تغییر بازیگر مخصوصا به دلیل وابستگی فیلم ها به یکدیگر، به این فرانچایزها لطمه می زند. از طرف 
دیگر، بازیگران نقش های ابرقهرمانی باید کاملا بین مردم محبوب باشند تا بتوانند چند سال این نقش ها را بازی کنند وگرنه 

مثل چند فیلم اخیر شکست به بار می آید.

تداوم 
بازیگران

    ازرا میلر
بازیگر نقــش فلش که 
زندگــی شــخصی اش 
حاشــیه های فراوانــی 
دارد، در 16ژوئــن 2022 
از سوی یک مادر و دختر 
12ســاله اش بــه رفتار 
غیراخلاقی و نامناســب 
متهم شــد. به گفته مادر 
این دختر 12ساله، میلر که 
همسایه آنهاست، رفتار 
نامناسبی با فرزند وی از 
خود نشــان داده است. 
وکیل میلر این اتهامات را 
رد کرد و گفت تنها برخورد 
میلر بــا فرزند این زن در 
حضور چند بزرگســال 
دیگر بــوده و اتفاقی رخ 

نداده است.

  جاناتان میجرز 
پلیس بازیگــر نقش کانگ 
در »مرد مورچه ای  3« را به 
جرم تعرض بــه یک زن در 
نیویورک ســیتی دستگیر 
کرد. میجرز به خفه کردن این 
زن و تعرض به او متهم شد. 
شاکی مدعی بود که میجرز 
سیلی محکمی به صورت او 
زده که باعث پارگی پشت 
گوش اش شده و همچنین 
گردن او را به حدی که کبود 
شود فشار داده است. میجرز 
آزاد شد و وکلایش با رد این 
اتهامات مدعی شــدند که 
میجرز بی گناه اســت و به 
کســی تعرض نکرده و این 
حادثه ناشی از بحران روحی 

این زن رخ داده است.

   تنِوچ هوئرِتا 
بازیگر نقش نامُر در »پلنگ 
سیاه2« از سوی ماریا النا 
ریوس، نوازنده مکزیکــی 
ساکسیفون و فعال حقوق 
زنان، به تجاوز متهم شد. 
ریوس، هوئرتا را شکارچی 
جنســی خواند و گفت او 
ظاهری جذاب دارد و در 
فیلم مشهوری بازی کرده 
و همین ها کمک می کند 
تا قربانیان دیگری داشته 
باشد. هوئرتا این اتهامات 
را رد کرده اســت. ریوس 
پیش از ایــن ماجرا در 
مکزیک توسط دو مرد که 
شریک سابق زندگی اش 
اجیر کرده بــود، قربانی 

اسیدپاشی شده بود.

اتهامات جنسی  سه بازیگر  فیلم های ابرقهرمانی
بازیگران فیلم های ابرقهرمانی باید تا حد امکان زندگی شخصی بی حاشیه ای داشته باشند

جواب جیمز گان به انتقادها
کارگردان فرانچایز »نگهبانان کهکشان« معتقد است 

فیلم های جنایی و وسترن هم شبیه همدیگر ند
خیلی از پدربزرگ های ما معتقد بودند فیلم های گانگستری مثل هم هستند و آنها را نفرت انگیز 
می خواندند. اجدادمان هم فکر می کردند کل فیلم های ژانر غرب وحشــی همینطور بودند، و 
باور داشتند آثار جان فورد، سم پکین پا و ســرجیو لئونه عین هم بودند. به خاطر دارم یکی از 
عموهایم چنین دیدگاهی در مورد فیلم های »جنگ ســتارگان داشت«. ابرقهرمان ها 
دقیقا گانگســترها، کابوی ها و فضانوردان این عصر هستند. برخی از فیلم های 
ابرقهرمانی افتضاح اند، اما بیشترشان زیبا هســتند؛ مثل فیلم های وسترن و 
گانگستری. اما همه قدردان آنها نخواهند بود، حتی نابغه ها و پیشکسوتان. و 

این موضوع ایرادی ندارد.
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غول های سینما

 علیه ابرقـهرمانان

کارگردانانی  که فیلم های 
ابرقهرمانی  دوست ندارند
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